
 

 
 
 

 

A Diósdi Református Gyülekezetben május 16-án elhangzott alkalom leírt változata:  
 
Textus: János 21,20-25. 

20 Péter ekkor megfordult, és látta, hogy követi az a tanítvány, akit Jézus szeretett, aki a vacsorán ráhajolt 

a keblére, és megkérdezte: Uram, ki az, aki elárul téged? 21 Őt látta tehát Péter, és megkérdezte Jézustól: 

Uram, hát vele mi lesz? 22 Jézus pedig így szólt hozzá: Ha azt akarom, hogy ő megmaradjon, amíg eljövök, 

mit tartozik rád? Te kövess engem! 23 Elterjedt tehát a testvérek között az a mondás, hogy ez a tanítvány 

nem hal meg. Pedig Jézus nem azt mondta neki, hogy nem hal meg, hanem ezt: Ha akarom, hogy 

megmaradjon, amíg eljövök, mit tartozik rád?24 Ez az a tanítvány, aki bizonyságot tesz ezekről, és megírta 

ezeket, és tudjuk, hogy igaz az ő bizonyságtétele. 25 De van sok egyéb is, amit Jézus tett, és ha azt mind 

megírnák egytől egyig, úgy vélem, maga a világ sem tudná befogadni a megírt könyveket. 

 

Javasolt ének: 165. Itt van Isten köztünk 

 

 
Igehirdetés: Bukdácsolásaink 
 

A mai felolvasott történetből eszembe jutott, mikor Krisztina lányom 2-3 éves kora körül újra és 
újra megígérte, hogy többet nem rajzol a falra, csak papírra. Gyermeki őszinteséggel, komolyan 
gondolta, amikor elismételte többet nem rajzolok a falra csak papírra. Lassan 5 éves lesz, és már 
tényleg nem rajzol a falra, de 2 évig képtelen volt erre. Ha ceruzát vagy filctollat kapott a kezébe 
lehetett látni, hogy milyen küzdelemmel éri el, hogy végre ne őt figyeljük és abban a pillanatban 
firkálni kezdte a bútort vagy a falat. Mikor azon kaptuk magunkat, hogy fél órája csendben van, 
és nem kér tőlünk semmit, akkor tudtuk valahol megint rajzolgat. 

 Ugyan ilyen kisgyermeki bukdácsolásnak tűnik számomra Péter, kellett neki némi idő, mire 
felnőtt ahhoz a feladathoz, amire Jézus elhívta.  

A mai igeszakaszban két református alapelvre találhatunk példát Péter viselkedésében. 

1. az ember nem tud nem vétkezni 
2. szüntelenül megújulunk a hit által Krisztusban 

 

https://abibliamindenkie.hu/uj/JHN/21/#20
https://abibliamindenkie.hu/uj/JHN/21/#21
https://abibliamindenkie.hu/uj/JHN/21/#22
https://abibliamindenkie.hu/uj/JHN/21/#23
https://abibliamindenkie.hu/uj/JHN/21/#24
https://abibliamindenkie.hu/uj/JHN/21/#25
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A múlt hét vasárnap Péter 3-szor is elmondta, hogy szereti Jézust. És most mégis levette a 
tekintetét Jézusról és megfordult. Hiába mondja neki a feltámadott, hogy kövess engem. Ahogy 
indul és teszi, ami a feladata, közben hátra tekint. 

Annyira emberi és ösztönös, muszáj elfogadnunk, hogy ilyenek vagyunk emberek, mint Péter. 

Miközben megy Jézus után, a gondolatai már tévútra kalandoznak. A múlt héten arról a 
szeretetről, volt szó, amit cselekedni érdemes. Jézus belelátott Péter szívébe és tudta az ő 
szeretete még nem olyan erős, de tudta azt is, az lesz. Hiszen mártírhalálra lett képes, meghalt 
a hitéért. De az itt olvasott igerészben még egyértelműen az ösztönei ragadják el őt, amikor 
meglátja a szeretett tanítványt, Jánost. 

Nem tudhatjuk, hogy milyen érzések vették őt hatalmába. Csak a magunk gondolatait érzéseit 
vetíthetjük bele. 

Az első nagy érzés az irigység, a féltékenység, ami ilyen helyzetekben szóba jöhet. Hogy Péter 
az volt-e, nem tudjuk, vagy csak egyszerűen kíváncsi? Jelen helyzetben nem az a fontos, hogy 
milyen érzés ragadta el a szívét, hanem ahogy Jézus reagál. 

Mert, ahogy akkor Jézus bánt Péterrel, úgy bánik ma is a Szentlélek velünk ilyen helyzetekben. 

Hányszor vallottuk meg mi emberek a hitünket, ígértük meg Istennek, hogy többet nem 
vétkezünk, cselekszünk szeretetlenül. És mégis a következő pillanatban az érzéseink már 
sodornak is el. Nem véletlenül mondja az ige az I. Mózes 4:7-ben „a bűn az ajtó előtt leselkedik 
és rád vágyódik, de te uralkodjál rajta.” 

Ez a legősibb problémánk, ha otthon kikeresitek ezt a történetet, olyan kincsek vannak elrejtve, 
amiből mélyebben átérzed, Isten mennyire szeret bennünket, pedig az emberiség nagy része 
akkor még nem is élt. 

Isten tudja a szívünk vágyát, Péterét is tudta, ismeri azt is, amikor a bűn sodor bennünket és 
időben jelez. Halkan szelíden szól, vagy az ószövetségből ismerjük, csapásokat küld olykor, de 
mindenképpen jelzi a szándékát. Tisztában van vele, nem tudunk nem vétkezni, ezért segíteni 
szeretne nekünk, Neked, nekem. Az egész emberiségnek. Hiszen kihatott ez a kisbotlása 
Péternek az útókorra is. Péter és János halála még a mai napig összehasonlítgatások tárgya a 
teológusok körében. Péter a hagyomány szerint fejjel lefelé lett keresztre feszítve saját kérésére, 
mivel úgy gondolta, még arra sem méltó, hogy úgy haljon meg, ahogy Mestere. De a történetből 
kiderül, Péter elmondta másoknak mit mondott neki Jézus, János kapcsán. Amit senki nem 
értett, még maga Péter sem.  

Ami egyébként mindig is jellemző volt az emberiségre.  
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Nem elvárható, hogy mindig minden helyzetben értsük Isten szándékát, ezzel olyan alázatot 
tanulhatunk, ami egyértelműen, hűséges, szolgáló lelkületet alakít ki. Volt egy idős ismerősöm, 
aki a titkárnőjétől olyan dolgokat kért időnként, hogy tegye vízbe a művirágot. Így mérte le, hogy 
a titkárnő gondolkodás nélkül végre hajtja-e a kéréseit. Vagy felül írja a saját logikája alapján. 
Azt a nőt szerette a legjobban, aki kérdés nélkül belerakta a művirágot a vízbe. Tudta más 
ügyben sem fogja felül írni a kéréseit. Hála Istennek, ő nem ilyen szolgáló lelkületet, akar 
kialakítani bennünk.  

Péter kérdésébe is bele áll, válaszol, látja, a számunkra ismeretlen indítékot a tanítványa 
szívében, amiért Jánossal foglalkozik. 

Nem tudjuk, ki indította a lavinát János halála kapcsán az emberek között, csak azt olvashattuk, 
elterjedt az atyafiak között. És a Szentlélek talált módot arra, hogy tisztázza ennek a pletykának 
a létalapját. Egyedül Péter volt jelen mikor Jézus ezt elmondta, ő volt, aki félreértette Jézust? 
Nem tudjuk. A lényeg, hogy a szeretett tanítvány hosszú ideig élt, nem mártírhalált halt a 
hagyomány szerint. Így a következő nemzedékek, nem mondhatták, hogy az igaz keresztények 
csak azok, akik meghalnak a hitükért.  

Sőt inkább Jézus arra tanít meg bennünket, hogy Te kövess engem! 

Nekem van saját küldetésem, saját feladatom, amit Jézus rám bízott. 

Péterre a gyülekezetek alapítását, Jánosra a Szentírás megírását, rám a gyermekeim és a 
családom gondozását bízta. Te, hogy érzed, mit gondolsz, mit bízott rád? 

Mindenkinek van feladata és a feladatunk végzése közben, mindannyian bukdácsolunk. Mert 
nem tudunk nem vétkezni. 

DE! 

Jézus mégis hív bennünket, kövessük őt! Úgy ahogy vagyunk, időnként elakadunk, nem értjük 
az igét, a kialakult élethelyzeteket, ahogy most Péter. 

Jézus ekkor nyitott a kérdésedre, nem törvényszerű, hogy érted a választ, de tudja, mit érzel. 
Imában válaszolj, mond el szíved bánatát! Mert ez „a mi tartozik rád” kifejezés, ez nem azt 
jelenti, SKH! A kisiskolások szokták odavágni ezt egymásnak, amikor nem akarják elmondani a 
másiknak az eseményeket, azért hogy ezzel is kirekesszék, kiutálják a másikat az osztályból. Az 
SKH azt jelenti semmi közöd hozzá! Pedig egy csoport dinamikában fontos szerepe van, annak, 
hogy ki, mit tud. Valóban nem szükséges mindig mindenkinek mindent tudni a másik kapcsán, 
hiszen vannak, személyes határaink, egy bűn kapcsán is. A tisztelet, a személyes határok 
betartása nagyon fontos, akkor is, amikor éppen egy másikkal szemben meghúzzuk. Hiszen 
nem lehet egy gyermeket sem tiszteletre tanítani úgy, hogy közben porig alázzuk. 
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A „mit tartozik rád” nem azt jelenti, ne gondolkodj, ne törődj vele. Hanem, hogy: Hogy érint ez 
téged? Péter, hogy érint téged, miben változik a te küldetésed attól, hogy Jánosnak nem 
mártírsorsot szántam. Attól te még kövess engem, és tedd, meg amit kérek, hiszen szereszt 
engem. Jézus meghúzza János és Péter között a határokat. 

Amikor Isten és köztem kialakul az a szeretetkapcsolat, mint Péter és Jézus között, akkor ott 
nincs értelme, azon gondolkodni, hogy a hittestvéremnek mi a küldetése. Mindenki a saját 
szolgálatával foglalkozik, a saját feladatával és maga a Szentlélek teremt közöttünk összhangot. 
Amikor pedig vétkezem, vagy látom a másikat elbukni, akkor a megújulás segít. Péter bukik, 
megbánja vétkét és megy tovább megújulva az útján. Az egyik pillanatban még szeretetét vallja 
meg, a másikban már hátratekint. És mégis ő a kőszikla és őrá bízza a nyájat Jézus. 

Isten tisztában van vele ki vagy, tudja, hol buksz el és mikor, azzal követed Jézust, hogy újra és 
újra megbánod, amit tettél és megújulva ellátod a feladataidat, amit rád bízott. Péter is azt tette.  

Ez a szüntelenül megújulás elve, hogy naponként imádkozom és folyamatosan kapcsolatban 
maradok Istennel akkor is, amikor éppen szégyellem magam a viselkedésem miatt. 

Jézus ezért halt meg a kereszten, hogy nekünk, embereknek ki-be járásunk legyen a mennyei 
trón elé. Mikor elcsendesedünk, imádkozunk, Isten hatalma alá vonjuk magunkat, ez egy 
életforma. Mai divatos szóval a megtért ember életmód váltáson megy át. Holnaptól 
reklámozhatnánk ezzel a kereszténységet, nem mintha reklámra lenne szüksége. Igazi 
életmódváltás lelkileg! Gyere, naponként olvass igét, imádkozz és a lelked megtisztul. Ne 
haragudjatok, csak pont most vagyok túl egy ilyen táplálkozási életmód váltáson, ahol 
mindennap meg van, mit kell enni és inni ahhoz, hogy a szervezetem jobban legyen. Persze 
sokszor nem azt eszem, amit kéne, és aki adta a diétámat, azt mondta. Ne baj, amikor egy nap 
még sem sikerül, másnap újra étkezz úgy és állj vissza a diétára, egy hét, egy hónap, egy év után 
is, ha valami olyat eszel, amit nem kéne, csak állj vissza utána. 

A szüntelenül megújulás is ilyen, Jézus nem várja el itt a földi életünkben a bűntelen életet, de 
szeretne nekünk segíteni azzal, hogy újra és újra megszabadít minket tőle. Tudja, nem tudunk 
nem vétkezni, ezért, ő biztosítja nekünk, hogy bármikor, amikor szükségünk van a 
szabadítására, a Szentlélek által megteszi azt. 

Erről a szabadító munkáról tett bizonyságot a János evangéliuma, és az utolsó két vers arról 
beszélt, hogy hitelesen. Amit olvastunk vasárnapról vasárnapra a Bibliából, az mind megtörtént 
és igaz. Maga az író bevallja, hogy lehetne még tovább mesélni az akkor történtekről, arról 
milyen csodákat láttak, de az utókor már nem biztos, hogy el tudná hinni. Nem cél nélkül írta 
meg az evangéliumot, azért kapta ezt a küldetést, hogy az emberiségnek támadjon hite, vegye 
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fel a teremtőjével a kapcsolatot és a Szentlélek által szülessenek újjá emberek két ezer évvel 
később is. Legyen ez így, amíg a Feltámadott vissza nem jön! Ámen 

 
 
Hirdetések 

 

- Köszönjük Bogyó Judit lelkipásztor testvérünk szolgálatát! 

- A tervek szerint jövő héten megtörténik a műszaki átadás – átvétel a kivitelező és a 

gyülekezet között az eddigi munkák kapcsán. Hála!  

- Jövő héten Pünkösd vasárnap 10 órakor tartunk – úrvacsorás - istentiszteletet, bent a 

templomban. Várunk mindenkit szeretettel!  

- A vasárnapi perselyadományt is hirdetjük: perselypénzünkkel hálánkat fejezhetjük ki a 

Mindenható iránt, egyben gyülekezetünk alapkiadásait is fedezzük vele, készülhetünk 

tehát erre is.   

 

Áldás, Békesség! 

Diósd, 2021.05.16.        Pogrányi Károly  


